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БАЗОВЫЕ КОНСТРУКЦИИ СВЧ БАЛАНСНЫХ ЛЕСТНИЧНЫХ

ФИЛЬТРОВ НА ОТТЕКАЮЩИХ ПОВЕРХНОСТНЫХ

АКУСТИЧЕСКИХ ВОЛНАХ
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Лестничные фильтры на оттекающих поверхностных акустических вол-
нах (ОПАВ) с электрической связью резонаторов обеспечивают самые
малые вносимые потери IL=0,6-1,2 дБ по сравнению с другими типами
фильтров на ОПАВ, например, с продольной акустической связью резо-
наторов. Недостатками обычных несимметричных лестничных фильтров
на ОПАВ является ограниченная избирательность (или минимальное зату-
хание в полосе заграждения) UR=40-45 дБ. Кроме того, возникают про-
блемы при согласовании несимметричных лестничных фильтров с баланс-
ными или дифференциальными микросхемами. В настоящей статье опи-
сываются симметричные звенья П-типа и Т-типа, а также структуры ба-
лансных лестничных фильтров на ОПАВ, обеспечивающих более высо-
кую избирательность за счет подавления паразитного электромагнитного
сигнала (ЭМС). Дополнительным преимуществом балансных фильтров на
ОПАВ является возможность работы с симметричными высокоомными
нагрузками. Результаты исследований иллюстрируются примерами конст-
рукций балансных фильтров на частоту 1217 MHz с избирательностью
UR=55-70 dB и малыми вносимыми потерями IL=1,5-2,0 дБ. Описанные
конструкции могут быть использованы в качестве базовых для примене-
ний в тюнерах TV, приемниках систем связи и навигации в диапазоне 
частот 600-2000 МГц.
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BASIC CONSTRUCTION OF BALANCED UHF LADDER RESONATOR FILTERS 
ON LEAKY SURFACE ACOUSTIC WAVES
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Alexader L. Shwarz, Moscow Technical University of Communication and Informatics, Moscow, Russia

Anna O. Kustova, Moscow Technical University of Communication and Informatics, Moscow, Russia
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Abstract
Ladder filters on leaky surface acoustic waves (LSAW) with electrical connection of resonators provide the lowest insertion loss 

IL=0.6-1.2 dB as compared with other types of LSAW filters, such as longitudinally coupled resonator filters. A drawback of ordinary

nonsymmetrical ladder filters on LSAW  is their limited selectivity (or minimal attenuation in the stop band) about UR=40-45 dB. In

addition some problems arise when matching nonsymmetrical ladder filters to balanced or differential microcircuits. The present paper

describes basic symmetric П-type and Т-type sections as well as various structures of ladder filters that allow to achieve a high selec-

tivity thanks of parasitic electromagnetic signal (EMS) suppression. An extra advantage of balanced LSAW filters is their possibility to

work with high impedance symmetric loads. The results of our study have been illustrated by few examples of balanced filters con-

structions on frequency 1217 MHz with selectivity UR=55-7- dB and low insertion loss IL=1,5-2,0 dB. Filters exhibiting high selectivity

UR=55-70 dB and small insertion loss IL=1,2-4,0 dB. The described constructions may be used as basic for application on TV tuners,

receivers of communication and navigation systems in frequency range 600-2000 MHz.

Keywords: leaky surface acoustic wave, unbalanced and balanced filter, ladder sections and filters, resonators, selectivity.
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